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1. Mötets öppnande 

Mårten Larsson, forumets ordförande, öppnade mötet och hälsade deltagarna välkomna. 

 

Mårten redogjorde för syftet med mötet och mötets genomförande:  

 

Syfte: Att fatta beslut om att godkänna förslaget till ny certifieringsstandard för 

överlämnande till PEFC:s styrelse.  

 

Mål: Att presentera hur synpunkterna från den publika konsultationen hanterats av 

arbetsgrupperna och ge forumdeltagarna möjlighet att diskutera detta. 

 

Beslutsmöte med hög grad av formalitet kring besluten 

▪ PEFC:s ansats är att lösa frågor i konsensus. Beslut tas genom 

acklamation. 

 

▪ Efter varje arbetsgrupps genomgång avslutas detta moment i mötet. Ev. 

kvarstående frågor ”parkeras” till slutdiskussion inför beslut.  

 

▪ Avslutningsvis kommer frågan att ställas om mötet kan besluta att 

standarden ska överlämnas till Svenska PEFC:s styrelse för fortsatt 

behandling. (SWE 001 kan behöva kompletteras under den internationella 

processen). 

 

▪ Om någon fråga behöver behandlas ytterligare är arbetsgången att en 

partsammansatt grupp får uppdraget att arbeta vidare för en lösning. 

Uppdraget formuleras vid detta forummöte.  

 

 

 

2. Anmälan om anteckningar från dagens möte 

Hans Weslien, PEFC:s standardrevisionssekretariat, valdes till mötessekreterare.  

 

 

  

http://www.pefc.se/
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3. Personer för justering av protokollet 

Erica Pershagen och Sebastian Lindqvist valdes. 

 

4. Deltagare 

 Se Bilaga 1. 

 

 

5. Godkännande av dagordningen  

Dagordningen presenterades och godkändes. 

 

 

6. Proceduren – Tidplan och övrig information 

Christina Lundgren beskrev hur arbetet med standardrevisionen är upplagt och uppgiften för 

dagens möte – att forumet ska ta beslut angående det framtagna förslaget till standard. Hon 

tog också upp fortsatt hantering internationellt samt att standardrevisionen kan följas på 

PEFC:s hemsida och att synpunkter på procedur och process alltid är välkomna. 

 

Förutsatt att forummötet antar det framtagna förslaget till standard är nästa steg behandling 

av Svenska PEFC:s styrelse som kan besluta om att skicka förslaget vidare till internationella 

PEFC. Ett internationellt godkännande kan förväntas januari 2024 med en övergångsperiod 

på ett år. 

 

Från den publika konsultationen april – maj 2022 inkom ca 250 synpunkter. 

Arbetsgruppernas behandling av dessa redovisas i standardförslagen till forummötet som 

föreslagna ändringar i den text som gått till den publika konsultationen och/eller Excel-filen 

”Hantering av synpunkter från publik konsultation forum 5 2022-10-06”. Arbetsgruppernas 

redovisning finns under punkterna 7–9 och 11 nedan. 

 

Christina redogjorde för den genomförda hearingen med myndigheter den 5 september. 

Synpunkter fanns framför allt på kapitel 7 i SWE 002 och några ledde till ändringsförslag. 

  

Förslag till skrivning i kapitel 7 i SWE 001 har varit tillgänglig för synpunkter 1–15 

september och det inkom synpunkter från fem organisationer. Det kan också komma att 

behövas tillägg under den internationella processen.   
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7. Arbetsgrupp 4 – Klimat 

      Sofia Backéus presenterad arbetsgruppens ändringsförslag i SWE 001−SWE 004. 

 

SWE 001 7.1 Tillagd text om tillväxtminskning 
 

  ”Tillväxten har ökat kraftigt i landets skogar sedan mitten av 1950-talet. 
                              Under de senaste åren kan dock en minskande trend observeras. De 
                             främsta orsakerna till denna minskning kan inte med säkerhet identifieras  
                             utan djupare analyser.” 
    

  Vid denna text är inlagd en kommentar att ny SKA i oktober ska bevakas 

                        för ev. korrigering. 

 

  7.2 Ny rubrik ”Klimat och skogsbruk” 
   

  Texten är justerad utifrån inkomna synpunkter och tillägg är infört 

gällande Bio-CCS och Bio-CCU.  

 

  7.2.4 Tillagt avsnitt om klimatförändringens påverkan på skogsbruket 
 

                                    Detta förslag tillkom efter synpunkter vid hearingen med myndigheter. 

 

7.3. Tillägg under skogspolitiska mål  

Ett förslag för att tydliggöra den svenska modellen. 

 

SWE 002   Tillägg av klimatnytta i introduktionen, första meningen   

”Målsättningen med Svenska PEFC:s certifieringssystem är att utveckla ett aktivt 
 och ansvarsfullt skogsbruk med god balans mellan produktion, miljö,  
 klimatnytta och sociala intressen.” 
 

 Klimatnytta är definierat i SWE 001, Bilaga B. 
 

3.2, om produktionshöjande åtgärder 

I förslaget finns tillägget  ”Produktionshöjande åtgärder bör övervägas om det 

bedöms ha positiv påverkan på klimatnyttan” och 

exemplet dikesrensning ersatt av användning av förädlat 

föryngringsmaterial. 
 

 

SWE 003         Tillägg inklusive klimatnytta först i introduktionen 

                         Samma inledande mening som i SWE 002 (ovan). 
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SWE 004 3.2.1.10 och 4.4.1.16, beräkning över fossila koldioxidutsläpp 

 Förslag, tillagt krav: 
                        En grund för ett systematiskt arbete för att minska fossila koldioxidutsläpp är 

kunskap om nuläge. Avverkningsorganisationer ska därför upprätta mål och 
handlingsplan för minskad klimatpåverkan och upprätta en årlig beräkning 
över fossila koldioxidutsläpp från utförd avverkning. Beräkningen ska omfatta 
de totala fossila utsläppen från skördare och skotare från egna maskiner och 
från av organisationen anlitade entreprenörer. Organisationen ska upprätta en 
egen dokumenterad rutin för utsläppsberäkningen. Rutinen ska innefatta 
beräkningsmodellen samt eventuella schabloner och antaganden.  

 

Arbetsgruppens ändringsförslag och övrig hantering av synpunkter från den publika 

konsultationen antogs av forumet.   

  

 

 

8. Arbetsgrupp 2 – Produktion och miljö 

Göran Örlander visade först tidigare behandlade frågor och redogjorde därefter för den nya 

strukturen för SWE 002 i vilket kapitlen Skogsskötselstandard (3) och Miljöstandard (5) är 

hoplagda till ett, enligt beslut på föregående forummöte.  

 

Ändringsförslag i SWE 002 presenterades (med numrering enligt nuvarande struktur). 

 

2.1 Hjälpmedel och mer information 

Förslag med uppdaterad och utökad text om var information finns samt ett förtydligande 

tillägg om målbilder: 

 
PEFC ser målbilderna och PEFC-standarden som två olika verktyg i ett hållbart skogsbruk. 
Målbilderna för god miljöhänsyn ger värdefull kunskap och vägledning vid planering och 
genomförande av skogliga åtgärder, men är inte utformade som reviderbara krav utan ska ses 

endast som vägledning och kunskapsunderlag.    

 

2.2 Forskning 

Förslag till ändring av det förslag som gick till den publika konsultationen: 

 
Ett skogsbruk som baseras på vetenskap och beprövad erfarenhet är grundläggande för PEFC. 
PEFC verkar för ett skogsbruk som baseras på vetenskap och beprövad erfarenhet. Vetenskapliga 
rön förändras med ny kunskap och samverkan med forskning och utbildning uppmuntras.   

  
Då PEFC-certifierat skogsbruk ingår i berörs av forskning kopplad till universitet, högskola eller 
forskningsinstitut eller som utförs i linje med modellen för adaptiv skogsskötsel/adaptivt 
skogsbruk kan avsteg från standarden göras. Tillämplig lagstiftning ska följas.  
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Göran kommenterade att förslaget innebär en viss skärpning av tidigare förslag samt att 

adaptiv skogsskötsel är benämningen från SLU och SKS och att adaptivt skogsbruk är en 

benämning inom Skogforsk och därför tillagt. 
 

3.5 Skogsskötselmetoder 

 Förslag att använda termen skogsskötselsystem i rubrik och text. 

 

5.3 Naturvärdesträd/utvecklingsträd 

Förslag på tillägg till ingresstext: 

PEFC ser positivt på möjligheten att även i produktionsbestånd applicera längre omloppstider 
t.ex. med syfte att producera speciella virkeskvaliteter, av sociala skäl eller enligt 
skogsägarens önskemål.   

 

Tillägg till kravelementet 5.1.3 : 

För träd och trädgrupper som uppnått naturvärdesträdsegenskaper i 

produktionsbestånd men som överhållits för ett specifikt syfte exempelvis för speciella 

virkeskvaliteter eller sociala värden anges mål och syfte i skogsbruksplanen. 

 

Dessa tillägg  syftar bl.a. till att underlätta att överhålla ochproducera virke med särskilda 

egenskaper. 

 

Standardförslaget innefattar även två nya undantag då avverkning av naturvärdesträd kan 

medges (5.3.3). Sofia Bäcklund ansåg att det vore bra med en vägledning gällande situationer 

när ett naturvärdesträd får avverkas  p.g.a. att skogsbruksåtgärd försvåras (. Babs Stuiver 

svarade att undergruppen som arbetet med frågan valde att inte lägga in exempel då det 

bedömdes kunna bli en oönskad låsning till dem som anges och menade att det vid revision 

blir frågan om att ha en motivering som man kan stå för. Fredrik Sätter påpekade att det i 

gällande krav (i 5.3.3) ingår är att det avverkade trädet ska lämnas som färsk död ved. 

 
5.4 Lövträd 

Ändringsförslaget innebär att arealandelen 5 % lövdominerade bestånd ska avse 5 % av 

arealen frisk och fuktig mark, alltså att blöt mark ska inte ingå i denna beräkning - samt ett 

fastställande av att bestånd på alla markfuktighetsklasser får inräknas för att uppnå 5 % 

lövdominerade bestånd. 

 

(Det påpekades att blöt skogsmark felaktigt är med i skrivningen i Excel-arket och ska 

korrigeras av sekretariatet.) 

 

5.6 Dikning 

Förslag till ny ingresstext och flytt av text till kravelement (5.6.3 och 5.6.4) samt 

förtydligande angående samråd, med ska i stället för bör. 
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Bilaga 1 Skogsbruksplan 

Förslag till förtydligande med ”förändrade naturvärden” i stället för ”nytillkomna 

naturvärdesregistreringar”. 

 

Mårten frågade om det fanns ytterligare synpunkter gällande förslaget till skrivning om 

målbilderna. Eje Andersson kommenterade det är viktigt för skogsbruket att målbilderna 

tillämpas som avsett, inte minst vad gäller hänsynen till friluftslivet.  

 

Arbetsgruppens ändringsförslag och övrig hantering av synpunkter från den publika 

konsultationen antogs av forumet.   

 

 

 

9.  Arbetsgrupp 3 – Social standard och Entreprenörsstandard 

Anna Schyman inledde med att visa tidigare behandlade frågor och presenterade därefter 

tillkomna ändringsförslag. 

 

 

Ändringsförslag i SWE 002   

 

4.1. Hänsyn till sociala värden rekreation och friluftsliv 

Tillägg av och skogsägarens förutsättningar i första stycket och allmänheten i andra stycket. 

 

Sofia Backéus ansåg att formuleringen ”Skogsägaren värnar och vårdar.” i början av det 

andra stycket (ett förslag till den publika konsultationen) är lite problematisk då den ensidigt 

pekar på skogsägares roll. 

 

4.1.1 Ändring av förslaget som gått till publik konsultation 

Återgång till ursprunglig formulering:  
…som har stor betydelse för rekreation och friluftsliv… 
 

Det konstaterades behov av att tillse att denna formulering används i andra delar av 

standarden (avvikelse i SWE 002, 5.1 Avsättningar för miljöändamål). Christina föreslog att 

förslag tas fram via arbetsgrupp för berörda delar och tas till forumets styrelse för 

bekräftande. Förslaget bifölls. 

 

4.4.1, om affärsavtal 

Ändringsförslaget är att ”tecknas skriftligt” ersätts av ”tecknas och signeras” och text är 

delvis omflyttad för ökad tydlighet, utan ändrad innebörd. 

  

 4.5.4 och 4.5.5 

 Delning av 4.5.4 för att tydliggöra kravet gällande beställare. 

 

4.6.1.1, försäkringar för företag utan anställda  
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Förslaget diskuterades och det beslöts att korrigera detta genom att ändra ”företag utan 

anställda, enmansföretag,” till ”företagare utan anställda”. 

 

4.7.2, arbetsplatsträffar 

Omformulerat för att tydliggöra. (Kravet att riskbedömning och arbetsmiljöfrågor ska ingå i 

minst en arbetsplatsträff per år gäller oavsett antalet arbetsplatsträffar per år.)  

 

4.10 Kompetens och 4.11 Kompetensutveckling 

På forummötet 17 mars beslöts att en särskild grupp skulle se över dessa delar. I denna ingick 

 

Kalle Brammås, Mellanskog 

Erik Berglund, Mellanskog  

Kevin Dahlberg, Stora Enso 

Per Eriksson, EC Skog 

Mats-Erik Larsson, Skogsentreprenörerna 

Anna Schyman, NYKS 

Christina Lundgren, PEFC 

  

Gruppens uppgift var att 

 

o hantera kompetens för det föreslagna kravet gällande effektiva körsätt 

o se över helheten avseende kompetens- och kurskrav 

o ha dialog med SYN och Skötselskolan i arbetet. 

 

 

Arbete har lett fram till ändringsförslag i flera delar inom avsnitten 4.10 och 4.11. 

 

4.10, ingress 

Anna visade förslaget och Maud Petri Rådström kommenterade och framlade två 

ändringsförslag i första stycket som båda antogs av forumet - ett tillägg (understruket nedan) 

och en strykning (överstruket): 

 
För konkretisering av standardens kompetenskrav hänvisas till SYN (Skogsbrukets  
yrkesnämnd) eller till av PEFC utsedda branschföreträdare. SYN är ett partssammansatt 
samarbetsorgan som främjar kompetensförsörjning och kompetensutveckling inom det 
praktiska skogsbruket.   

 

Forumet antog också motsvarande tillägg i det andra stycket (följdändring, understruket 

nedan): 

 
 Personal som planerar, leder eller utför skogliga arbeten och i sin roll har ett väsentligt 

inflytande över hur åtgärderna genomförs i skogen ska ha för arbetet erforderlig kompetens i 
enlighet med standarden. För eventuellt tillkommande yrkeskategorier kan krav på kompetens 
specificeras av Svenska PEFC i samverkan med SYN eller annan av PEFC utsedd 
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branschföreträdare. Personal som utför skogliga arbeten ska även ha god kunskap om PEFC-
standarden.   

 

På fråga från Anneli Sandström om innebörden av ”delmoment/kurser” svarade Christina 

Lundgren att formuleringen är tillkommen för att ge flexibilitet i fråga om hur kompetens kan 

tillgodoses. Per Eriksson tillade att tanken är att kompetenskrav ska kunna tillgodose inte 

bara genom en specifik kurs utan även genom en sammansättning av kurser eller kursdelar. 

 

4.10.1 – 4.10.3 

      Ändringsförslag för samma formulering  ” i enlighet med SYN eller motsvarande”. 

 

4.10.6 

Strykning  av ”tomgångskörning” 

 

Det föreslogs och antogs av forumet att korrigera förslaget genom att stryka ”och” efter den 

första punkten. 

 

4.10.9 (10), anlitande av skolklasser etc. 

Strykning av ”den certifierade skogsägaren eller annan” och tillägg av en hänvisning till 

avsnitt i SWE 004. 
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4.11 Kompetensutveckling, ingressen 

 Ändringsförslag: 

 
Kompetensutvecklingen ska fokusera på uppdateringar och nyheter men även lyfta ämnen där 
brister identifierats, lokalt eller generellt,  t.ex. via revisioner eller på annat sätt.   
  
Kompetensutveckling kan erhållas via kurser enligt SYN eller motsvarande och ska ske med 
specificerade intervall eller via löpande utbildningstillfällen med motsvarande innehåll under 
perioden.  

 

Skrivning i första stycket avser bl.a. att ge fokus på nyheter och få mindre av 

repetitionsmoment. Per Eriksson förtydligade att ”specificerade intervall” (andra stycket) 

avser det intervall som anges i kravelement och att andra stycket inte syftar på åtgärd i 

avvikelsehantering efter en revision (revisioner anges som exempel), att ”brister” i första 

stycket avser observation om utbildningsbehov mer generellt. Skrivningen i andra stycket 

avser att öppna för löpande utbildningstillfällen som ett alternativ för uppfyllande av 

kompetenskrav.  

 

Maud tipsade om Svensk skogsvalidering. 

 

Korrigering enligt nedan för första stycket (Kompetensutveckling ska fokusera på…) 

föreslogs och antogs av forumet: 

 

o ”brister” byts till ”utvecklingsområden”  

o ”revisioner” ändras till ”en samlad bedömning av revisioner” 

o  stycket läggs sist i ingressen. 

 

4.11.2 – 4.11.5 och 4.11.7 

Förkortad formulering och ”förnyas” ersatts av ”uppdateras”. 

 

4.11.5 

Strykning av krav gällande kalibreringsövningar. 

 

4.12 Familjeföretag 

Tidigare förslag i 4.12.2 är flyttat till ingressen och modifierat till: 

 
När det är tekniskt möjligt och kostnadsmässigt rimligt rekommenderas självverksamma 
skogsägare, för egen utrustning och egna maskiner, uppfylla tillämpliga krav i PEFC SWE 003 
Entreprenörsstandard, kapitel 4.7. 

 

      Efter diskussion antog forumet att styrka denna text i förslaget för 4.12.   

 

4.12.2 

Endast krav gällande sågkedjesmörjning är kvar från tidigare förslag.  
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      Ändringsförslag i SWE 003 

 

      Kapitel 3, entreprenörskategorier 

Martin Klenz-Tornow presenterade förslaget att undanta enklare skogliga inventeringar från 

entreprenörskraven. 

 

4.4.2 

Strykning av krav gällande kalibrering och justering av teknisk utrustning och mätmetoder. 

 

4.10.2 

      Martin Klenz-Tornow presenterade förslaget, ett tillägg om vad som ska ingå i 

saneringsutrustning. Ebbe Lindberg önskade skrivning om att sågspån inte är ett acceptabelt 

absorberingsmedel. Martin föreslog ett tillägg med två exempel, Absol och Zugol inom 

parentes efter absorberingsmedel, vilket forumet antog. 

 

 

10. Presentation – jämställdhet i skogssektorn, Susanne Öberg 

Ett referat finns som bilaga 2. 

   

 

11. Fortsättning Arbetsgrupp 3 – Social standard och Entreprenörsstandard, forts. 

       Återstående anmälda synpunkter: 

 

 

Behandling av förslag från Stora Enso Skog, Sydved och Billerud Korsnäs för SWE 003, 

4.7.5, förebyggande av markskador, från Sara Waern 

Förslaget var att harmonisera skrivningen med den i SWE 002, 5.7.5. Arbetsgruppen har 

behandlat synpunkten (dokumenterat i protokoll från arbetsgruppen, dock ej infört i 

Excel-arket) och kommit fram till att behålla den skrivning som har gått till den publika 

konsultationen som den är. Forumet ansåg att det är bättre med samma ordval och beslöt 

om korrigering i SWE 003 enligt förslaget från Stora Enso Skog, Sydved och Billerud 

Korsnäs. 

 

 

SWE 002      5.7.5     Lämplig metodik och teknik ska användas för att förebygga körskador vid 
                                                      drivning, speciellt där transporter korsar vattendrag. 
 

              SWE 003       4.7.5    Den utrustning och den metodik som behövs för att förebygga markskador 
                                                      vid drivning ska användas. Lämplig metodik och teknik ska användas för  
                                                      att förebygga körskador vid drivning, speciellt där transporter korsar  
                                                      vattendrag. Åtgärder ska planeras och utföras enligt 
                                                      tillämpliga krav i PEFC SWE 002 Skogsbruksstandard, avsnitt 5.7.  
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Synpunkt på skrivning om affärsavtal i SWE 002, 4.4.1, från Anneli Sandström 

            Anneli menade att förslaget för kravet om avtals innehåll är alltför omfattande, detaljerat 

            och med alltför avancerade uppgifter för enskild skogsägare. 

 

Efter diskussion, där flera förordade förenkling och flera ansåg att det föreslagna kravet 

har lämpligt innehåll, beslöts att behålla föreslagen skrivning. På fråga från Mårten var 

det ingen som var för att tillsätta en arbetsgrupp för fortsatt arbete.  

 

 

            Krav gällande hydraulolja i SWE 003, 4.7.2, från Mats Remsö 

Mats ansåg att det är få fall när man från enbart uppgifter i säkerhetsdatabladet kan påvisa 

att krav uppfylls. Martin Klenz-Tornow menade att det inte är ett problem, den använda 

produktens säkerhetsdatablad jämförs med en godkänd produkts säkerhetsdatablad. 

 

Forumet beslöt att korrigera skrivningen med strykning av ”utifrån uppgifterna i 
säkerhetsdatabladet”.  
 

 

Ändringsförslagen med av forumet antagna korrigeringar samt övrig behandling av inkomna 

synpunkter antogs av forumet. 

 

 

12. Arbetsgrupp 1 – System och struktur 

Anneli Sandström presenterade inledningsvis de områden och frågor som arbetsgruppen har  

arbetat med under standardrevisionen. 

 

 

Ändringsförslag 
  

En tillägg om utvärdering av standardrevisonsprocessen i SWE 001 

Tillagt i Bilaga D: 

 

9.  Utvärdering  
Svenska PEFC ska utvärdera revisionsprocessen. I utvärderingen ska deltagande organisationer ha 
möjlighet att ge synpunkter genom t.ex. en enkät. Utvärderingen ska finnas tillgänglig inför nästa 
översyn av standarden.  

 

Det betyder att alla deltagare kommer att få möjlighet att ge synpunkter på processen. 

 

      Definition av enhetligt ägande i SWE 001  

Infört i Bilaga B.  

 

Avsteg från traktdirektiv i SWE 003, 4.5.1. 

Anneli visade förslaget, omformulerat och flyttat. 
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Anlitande av skolklasser och organisationer med ungdomsverksamhet i SWE 004, 

3.2.1.7 och 4.4.1.7.  

Anneli visade förslaget. Maxbeloppet tre prisbasbelopp ansågs av flera vara alltför 

begränsande. 

 

Forumet beslöt att korrigera förslaget genom strykning av meningen med begränsningen till 

tre prisbasbelopp. 

 

 

13. Beslut om standardförslag  

Ordförande ställde frågan om forumet kunde godkänna  standardförslaget, inklusive 

forummötets korrigeringar, för överlämnande till PEFC:s styrelse för fortsatt behandling. 

Forumet svarade ja på frågan. Ordföranden frågade forumet om detta beslut kan anses vara 

taget i konsensus och forumet svarade jakande även på detta. 

 

 

14. Övriga frågor 

Inga övriga frågor. 

 

 

15. Mötets avslutning 

Svenska PEFC:s styrelseordförande, Sture Karlsson, tackade från PEFC:s sida forumet och 

alla som har arbetat med standardförslaget. Anneli, Anna, Göran och Sofia (arbetsgruppernas 

ordföranden), Mårten, forumets ordförande och Hans (sekreterare) tackades med blommor, 

ryggsäck applåder. 

 

Mårten tackade deltagarna och avslutade mötet. 
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Bilaga 1. Deltagare 

 Svenska PEFC forummöte 5  2022-10-06  

Anna Kolmert Boström Stora Enso Skog  
Anna Schyman Nyks  
Anneli Johansson Spillkråkan Teams 
Anneli Sandström Skogscertifiering Prosilva  
Babs Stuiver Sveaskog  
Bella Lindbrandt Svenska PEFC  
Christina Lundgren Svenska PEFC Teams 
Ebbe Lindberg SEC och Skogsentreprenörerna  
Eje Andersson Svenskt Friluftsliv Teams 
Elin Sunesdotter LRF Skogsägarna  
Emelie Åslin ECSkog Teams 
Erica Pershagen Stora Enso Skog  

Fredrik Sätter 
Stiftens Egendomsförvaltningars 
Förening Teams 

Gert Adolfsson 
Stiftens Egendomsförvaltningars 
Förening Teams 

Göran Örlander Svenska PEFC  
Hampus Blomstrand Stora Enso Skog Teams 
Hans Weslien Svenska PEFC  
Jonathan Lundberg GS-facket Teams 
Josefine Åhrman Svenskt Friluftsliv  
Kevin Dahlberg Stora Enso Skog  
Kristoffer Englund GS-facket Teams 
Lars Stenberg SCA Skog Teams 
Lisa Holmgren Svenska PEFC Teams 
Marie Wikberg  Mellanskog Teams 
Martin Klenz-Tornow Skogscertifiering Prosilva Teams 
Mats Remsö Pancert Teams 
Maud Petri Rådström Gröna arbetsgivare  
Mårten Larsson forumets ordförande  
Nicklas Samils Sveriges Allmänningsskogars förbund Teams 
Olof Falkeström Norra Skog Teams 
Per Eriksson  ECSkog  
Perarne Nordholts Pancert   -ca kl. 14 Teams 
Rickard Klingberg Sveriges Jordägareförbund Teams 
Sara Waern Billerud Korsnäs Teams 
Sebastian Lindqvist SEC och Skogsentreprenörerna  
Sofia Backéus LRF Skogsägarna  

Sofia Bäcklund 
Stiftens Egendomsförvaltningars 
Förening Teams 
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Sture Karlsson  Svenska PEFC, ordförande Svenska PEFC  
Teresa Leifsdotter Holmen Skog  
Thomas Löwenberg Svenska PEFC  

Tomas Johansson 
Stiftens Egendomsförvaltningars 
Förening Teams 

 

Södra vars representant var förhindrad att delta har efter forumet meddelat att även de står bakom 

forumets förslag. 

  



15 (11) 

 

 

Svenska PEFC ek för, w w w . p e f c . s e  P o s t a d r e s s :  1 0 5  3 3  S t o c k h o l m  | |  B e s ö k s a d r e s s :  F r a n z é n g  1  |  T e l :  0 7 0 - 3 8 0  8 3  8 4   

Bilaga 2 Jämställdhet i skogsbranschen, Susanne Öberg 

 
Susanne arbetar som konsult med inriktning på jämställdhet, huvudsakligen inom skogssektorn. 
Information om hennes verksamhet finns på susanneoberg.com. Hon processleder projektet 
Jämställdhet i skogsbranschen. Projektet är skogsbranschens gemensamma satsning för att stärka 
skogens attraktionskraft utifrån ett jämställdhetsperspektiv. Projektet, som ägs av Länsstyrelsen i 
Västernorrland och ska pågå till våren 2023, syftar till att skapa förutsättningar för en långsiktig, 
konkurrenskraftig, hållbar och lönsam skogsnäring där kvinnor och män ska ha samma möjligheter att 
äga och bruka skog och att arbeta i eller driva företag. 

Inom skogsbranschen i Sverige är det nu 89 % män. Andelen kvinnor har minskat under de senaste åren.  

Förutom Länsstyrelsen och Regionen deltar följande organisationer i projektet: Biometria, Holmen Skog, 
Höglandssågen, LRF, Metsä Board, Mondi Dynäs, Norra Skog, Nätraälven Skog, Rundvirke Skog, SCA 
Skog, Skogsentreprenörerna, Skogssällskapet, Svenska Skogsplantor, Timmerkörarna, Örnfrakt, NYKS, 
Skogsstyrelsen, Naturbruksgymnasiet Skedom, Processum, MIUN, SLU och GS-facket.  

Projektet finansieras till hälften av Region Västernorrland och till hälften av de skogliga aktörerna. 

Susanne framhöll det viktiga att hela kedjan ”planta till planka” omfattas. Jämställdhetsfrågor är viktiga 
för alla men kan vara lätt att se som någon annans problem. Det blir inte bättre av att man skickar bollen 
mellan olika delar. Det räcker inte att någon del är bra, som exempel togs upp att man kan vara bra inom 
gymnasial utbildning men att elever ute på praktik kan bli illa behandlade. 

 Projektet är inriktat för att 

• Utforma åtgärder av strategisk art som ska leda till att arbetet med jämställdhet inom 
skogsbrukssektorn kommer vidare till nästa steg då en reell och varaktig förändring infinner sig 
samt där förändringsarbetet får genomslag. 

• Vara modiga i utformningen av mål och insatser.  

• Identifiera och hantera motstånd. 

• Ha fokus mot de normer som förknippar skoglig kunskap och kompetens med män och 
maskulinitet. 

En innebörd av jämställdhet är att andelen kvinnor respektive män i en grupp är 40/60 eller jämnare. 
Men det viktiga och avgörande är attityder, normer, värderingar och ideal och könsfördelningen medan 
andelen kvinnor och män är effekten. 

I kartläggning av normer inom skogsbranschen har projektet kommit fram till dessa:  

• Vara fysiskt stark, praktiskt lagd och handlingskraftig 
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• Rädsla för att visa sårbarhet och be om hjälp 

• Söka konkurrens, vinna och strävan efter att vara framgångsrik 

• Konfliktdrivenhet 

• Stort fokus på traditionellt manskodade fritidsintressen. 

 
Den sista punkten om traditionellt manskodade fritidsintressen (som jakt och fiske) är inte en norm 
egentligen men är medtaget då det i intervjuer har framkommit som viktigt för att passa in väl på 
arbetsplatsen.  

 
Insikt om ojämställdhet är det första steget mot förbättring och att ”göra grejer för tjejer” och att 
rekrytera kvinnor är en viktig fortsättning - men det behövs fler steg med  insikt om normer, 
inkluderande och ledarskap där jämställdhet får fäste för att kvinnor ska bli kvar och jämställhet kunna 
uppnås.  

 

 

 
Viktiga delar i ledarskapet är inkludering, att alla kompetenser tas i anspråk, att utveckla empatisk 
förmågor och samarbete. Det är mycket en fråga om hur man är med andra människor inklusive hur män 
är med män, inte bara hur män är med kvinnor.   

 
I projektet ingår också framtagande av kriterier för jämställdhetssäkrade upphandlingar och avtal om 
tjänster. I detta arbete har både beställare och utförare deltagit (Holmen Skog, SCA Skog, Norra Skog, 
Skogsstyrelsen och Skogsentreprenörerna). Utgångspunkten har varit svensk lagstiftning. 
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Ett kommande steg i projektet är framtagning av en webb-utbildning och det ska ses på hur det kan fås 
ut kunskap genom etablerade utbildningar och även på att få in jämställdhet i certifiering.  

 
FRÅGOR/KOMMENTARE FRÅN FORUMET 
Anna Schyman tog upp att det ser bra ut när det gäller hur andelen kvinnor utvecklats i de skogliga 
utbildningarna vid SLU och vid Linnéuniversitetet och att också rekryteringen har ökat. Men det är ett 
problem att kvinnor inte blir kvar i branschen. Hon frågade om vad som är viktigt för att få kvinnor att 
stanna kvar. Susanne svarade att ett är en viktig fråga som branschen behöver ta sig an men ansåg att 
det är ledarskapet som behöver förändras men också att det är viktigt att alla medarbetare tar ansvar 
för hur jämställdhet och inkludering implementeras inom det egna arbetsområdet. Hon tog också upp 
att jämställdhetskompetens skulle kunna ingå i certifiering.  
 
Elin Sunesdotter tog upp att det ser olika ut i olika delar av branschen och att man behöver se på delar 
för sig och identifiera problem där de hör hemma. Susanne höll men ansåg också att det är viktigt att se 
på vad man kan lära av varandra från del till del.  
 
Maud Petri Rådström ansåg att det saknas det gymnasiala perspektivet och entreprenörerna i 
diskussionerna i det arbete som görs. Det görs en del inom SYN (Maud nämnde att det finns en rapport). 
Det finns skolor som lyckas bättre med rekrytering och det ses på vad som görs där för att lyckas bättre 
men viktig är också frågan hur arbetsplatserna görs attraktiva för både kvinnor och män. Maud framhöll 
också vikten av dialog om hur vi bemöter och behandlar varandra, hur vi pratar med varandra, attityder 
och normer och hur arbete organiseras för att passa fler kategorier. 
 
Göran Örlander tog upp viltförvaltning (som tagits upp av Susanne som ett svårt område). Göran såg 
också området som problematiskt, en förvaltning som inte fungerar. Susanne pekade på 
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konfliktdrivenhet som en orsak och att det nästan uteslutande handlar om relationer. Göran ansåg att 
det vore bra mer forskning och fakta inom området och en beskrivning av hur det faktiskt ser ut.  
 
Mårten Larsson frågade om vad Susanne ser som de viktigaste delarna i ledarskap. Susanne tog upp att 
se mer till människorna inte bara till produktionen - det är människor som ska ledas, att ta människors 
fulla kompetens och förmågor i anspråk, att be om hjälp också som ledare och att ha ett ledarskap som 
ligger mycket närmre människor, att fånga in och höra i stället för att ”trycka till” och tillsammansarbete. 
 
Rickard Klingberg tog upp att det inom frivilligorganisationer går att tillse jämställdhet men att det 
kräver att 3–4 ggr fler kvinnor tillfrågas. Susanne svarade att gällande möteskultur (tider) och att kvinnor 
tar större ansvar hemma är bidragande orsaker.  
 
Rickard frågade också om vad det är som gör att kvinnor inte lockas till praktiska arbeten i skogen som 
att köra maskin eller annat, det rent fysiska är med dagens tekniska lösningar inte så tungt. Han tog själv 
upp skiftarbete, ensamhet, arbetsresorna och långa dagar. Susanne kommenterade att också kvinnors 
större ansvar för hemmet ligger bakom och påpekade att det också är problem att rekrytera män. 

 

 


